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 هداءالإ
 

  العراق الأبيلى جرحنا الكبير ... إ
  جامعة القادسيةلى صرح الشموخ العممي العالي ... إ

 عضاء الييئة التدريسية . عمدتيا الشامخة ... أساتذتي أإلى أ
 وا لنسىىىىىىىىتمر فىىىىىىىىي الحيىىىىىىىىا  ... شىىىىىىىىيداء العىىىىىىىىرا  لىىىىىىىىى الىىىىىىىىذين ضىىىىىىىىح  إ

 محمد هميل الجابريوالمرحوم الاستاذ الدكتور 
 حتراماً ... أداميما الله إعتزازاً وا   والدتي .. والديلى قر  عيني ... إ

المشىىىرف عمىىىى  عبدددد الكدددريم حسدددين الشدددبانيسىىىتاذ الىىىدكتور إلىىىى الأأ 
 طروحة .الأ
  أخوتي وأخواتيلى من أشد بيم أزري ... إ
   زوجتيلى الباقيات الصالحات ... إ
  إيلاف ابنتيكبدي ...   لى فمذإ

 منية والحشد الشعبي قواتنا الأإلى كل منتسبي 
 أىدي ىذا الجيد والعمل المتواضع 

 الباحث 
 ب 



 عرف انشكر و 
 

لىىو دون  الميىم لىا الحمىىد حمىداً لا منتيىىى لىو دون عممىا , ولىىا الحمىد حمىىداً لا أمىد
  رضاا . لاَ إمشيئتا ولا الحمد حمداً لا جزاء لقائمو 

سىتاذ الىدكتور عبىد الكىريم لىى الأالشىكر مقرونىاً بىالاعتراف بالفضىل إبداية أتقىدم ب   
الىىىذي تىىىابع بىىىروحخ عمميىىىة مخمصىىىة خطىىىوات الدراسىىىة , وبىىىذل حسىىىين عبىىىد الشىىىباني 

رشىادي  لىىى طريى  البحىث العممىىي الصىحين , فكانىىت إقصىارى جيىده فىىي تىوجييي وا 
 النتيجة ىذه الحصيمة العممية . 

 سىىاتذتي فىىي السىىنة التحضىىيرية وىىىم كىىل مىىنوأتقىىدم بىىوافر الشىىكر والعرفىىان إلىىى أ    
سىتاذ الىدكتور ن عمىي السىماا والأالىدكتور حسىسىتاذ الأ ستاذ الىدكتور نائىل حنىونالأ
سىىتاذ الىىدكتور عمىىي سىىتاذ الىىدكتور محمىىد صىىالن الزيىىادي والأحمىىد محمىىد طىىنش والأأ

والسيد رئيس قسم  ستاذ المساعد الدكتور عاصم حاكم عباسعبد الواحد حسون والأ
 .  عباس خميسالأستاذ المساعد التاريخ الدكتور 

سىتاذ الىدكتور , الأحمىد بالشكر لمساد  الاسىتاذ الىدكتور إبىراىيم خميىل أ كما أتقدم   
والىىدكتور كىىاظم جىىواد صىىباح ميىىدي رمىىيض , والىىدكتور مىىاىر عبىىد الجبىىار الخميمىىي 

الييىىىىازعي والىىىىدكتور يعىىىىر  عبىىىىد الىىىىرزا  الىىىىدراجي والىىىىدكتور مىىىىاىر فىىىىارس عبىىىىد الله 
بالمغىىىة الانكميزيىىىة بالعديىىىد مىىىن المصىىىادر لتزويىىىدي والىىىدكتور صىىى ح خمىىىف مشىىىاي 

 والماليزية . 
ولا أنسى ان أتقدم بوافر الاعتزاز لأعضاء البعثة الدبموماسية والممح  الثقافي      

فىىىىي الأرشىىىىيف الىىىىوطني فىىىىي  والعىىىىاممينفىىىىي كوالالمبىىىىور الىىىىدكتور سىىىىامي الجنىىىىابي 

 ج



والمكتبىىىىىىىىة الوطنيىىىىىىىىة الماليزيىىىىىىىىة ( Arkibnegara Malaysiaكوالالمبىىىىىىىىور )
(Perpuslakan Negara Malaysia  والشىكر موصىول لمعىاممين فىي جامعىة )

( والعىىاممين فىىي الجامعىىة الاسىى مية العالميىىة University of Malayaالم يىىو )
( والعاممين في متحف تون U.K.M)الوطنية الماليزيةجامعة الماليزيا والعاممين في 

, والشىىىىكر عبىىىىد الىىىىرحمن ومتحىىىىف تىىىىون حسىىىىين عىىىىون  عبىىىىد الىىىىرزا  ومتحىىىىف تنكىىىىو
فىي دار الكتى  والوثىائ  فىي بغىداد ومىوظفي مكتبىة جامعىة بغىداد معىاممين موصول ل

فىىي الجادريىىة والمكتبىىة المركزيىىة فىىي جامعىىة القادسىىية والمكتبىىة العامىىة فىىي الديوانيىىة 
لى الاستاذ ياسين النعيمي والأ السىيد و  سىتاذ  عاتكىة عبىد اللهوالأسىتاذ عمىي صىبار وا 

وجميىىىع الىىىذين قىىىدموا العىىىون والأخ عىىىامر حميىىىد والسىىىت نجمىىىة عبىىىاس عمىىىي عىىىود  
 والمساعد  . 

لى الساد  رئيس لجنة المناقشة وأعضائيا والخبيرين وأخيراً أقدم الشكر الجزيل إ    
 العممي والمغوي لتفضميم بمناقشتيا وم حظاتيم القيمة عمى الأطروحة . 
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Abstract 

Since its independence, Malaysia has witnessed many distinctive political 

leaders who are highly educated, knowledgeable, and able to fulfill 

achievements for the country despite the deep and delicate complexities of the 

Malay's interior circumstances. One of the best features of those leaders is that 

they know exactly what they want, taking into account the potentials of their 

country so they work, though slowly, in the right way. 

  In 1970, Abdul-Razzaq Hussein was appointed prime minister after the 

racial disturbances that shook Malaysia on the 13
th
 of May, 1969 between the 

Chinese and the Malay and which led to the death of 143 people from the former 

and 25 from the latter. This event expressed the Malay's fear about their future 

in the light of the Chinese's control over their economy and their growing 

political influence. Because of these happenings, Abdul-Razzaq Hussein rebuilt 

the Malay political scene through enlarging the governing coalition and 

establishing "The National Front". By so doing, Abdul-Razzaq Hussein led 

Malaysia to an outstanding economic development, the matter which made 

many people to consider him the "development hero". He set a new vision for 

the economic policy for the coming twenty years (from 1970 to 1990). For all 

these reasons and because of the pioneering economic plan, Malaysia has 

become an example to follow for those who seek prosperity, thanks to great 

figures like Tun Abdul-Razzaq. 

This dissertation consists of four chapters in addition to an Introduction 

and a Conclusion. Chapter One elaborates on the geographical structure and 

location of Malaysia, its strategic importance and the population composition of 

the Malay. Chapter Two tackles the early political activities of Tun Abdul-

Razzaq, his role in resisting the Japanese occupation as an army officer in Squad 

136 and his volunteering work in the Pahang Provence in addition to his role in 

founding a gathering for resisting the Japanese occupation called "The national 

gathering". Chapter Three handles the political role of Abdul-Razzaq Hussein 

A 



from 1960 to 1969 during which he established the union between Malaysia, the 

British Northern Borneo, and Sarawak. The chapter also sheds light on his 

negotiations in 1961 with the Singaporean government to enter the new union. 

Chapter four basically focuses on Abdul-Razzaq Hussein as the prime 

minister during the period from 1970 to 1976 after the great role which he 

played in chairing the "National Operations Council (NOC)" in 1969 by which 

he fought the racial violence in Malaysia and set the "New Economic Policy" 

that led to the economic progress that raised the living standards for the Malay. 

The chapter also explains the reforms he made like amending the constitution 

and eradicating poverty and ends up with explaining his foreign policy towards 

the neighbouring, Arab, and European countries. 
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